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Op 21 oktober 2015 organiseerde de Commissie voor Landbouw, Visserij en 

Plattelandsbeleid een hoorzitting en gedachtewisseling over het antibioticagebruik 

in de veehouderij. Tijdens de hoorzitting kwamen een aantal actoren aan het 

woord, waarna het thema verder werd besproken met Joke Schauvliege, Vlaams 

minister van Omgeving, Natuur en Landbouw. 

 

Namen deel aan de hoorzitting: 

 professor Jeroen Dewulf, voorzitter AMCRA – Kenniscentrum inzake 

antibioticagebruik en resistentie bij dieren; 

 Catherine Rutten, ceo pharma.be (Algemene Vereniging van de Geneesmidde-

lenindustrie); 

 Yvan Dejaegher, directeur-generaal Beroepsvereniging van de Mengvoederfa-

brikanten; 

 Koen Mintiens, diergeneeskundig adviseur Boerenbond, namens Boerenbond 

en ABS; 

 professor Sarne De Vliegher, voorzitter Nederlandstalige Gewestelijke Raad 

van de Orde der Dierenartsen. 

I. Uiteenzetting AMCRA 

1. Wat is het probleem? 

Als gevolg van antibioticagebruik worden bacteriën resistent, schetst professor 

Jeroen Dewulf. Het gaat dus niet om mogelijk antibioticumresidu in vlees, 

onderstreept de spreker. Dat is veel minder een probleem vanwege de strikte 

controle en het feit dat de normen goed gerespecteerd worden. Residuen van 

antibiotica in het vlees komen als gevolg hier dus slechts heel sporadisch voor. 

 

In 50 varkensbedrijven in Vlaanderen werd het antibioticagebruik en de 

resistentie gemeten. Conclusie: de resistentie neemt recht evenredig toe met het 

antibioticagebruik. Een vergelijkbaar beeld wordt verkregen bij onderzoek van 

verschillende antimicrobiële klassen en de resistentie die zich daarbij manifes-

teert in dieren. 

 

Voor elk Europees land waarvoor voldoende gegevens beschikbaar zijn, werd die 

oefening gemaakt. Ook daar is de verhouding recht evenredig: hoe meer 

antibioticagebruik, hoe meer resistentie. België stond in 2012 helemaal bovenaan 

de lijst, waar volgens de spreker wel aan toegevoegd moet worden dat ten tijde 

van de studie er slechts voor zeven landen voldoende gegevens voorhanden 

waren (Noorwegen, Zweden, Denemarken, Oostenrijk, Zwitserland, Nederland en 

België). Zuid-Europese landen waren dus niet opgenomen in het overzicht.  

 

Jeroen Dewulf beklemtoont wel dat er in landen met een lange traditie van 

prudent antimicrobial use, voorzichtig antibioticagebruik, zoals de Scandinavische 

landen, veel minder sprake is van resistentie. België en Nederland sprongen er 

veel minder omzichtig mee om en dat vertaalt zich in meer resistentie. 

 

Er worden in België ook gegevens bijgehouden over de verschillende diersoorten 

en types antibioticaresistentie. De spreker beklemtoont dat alle geregistreerde 

resistentie verworven resistentie is. Gewone E. coli zoals bij een dier verwacht 

kan worden, zou voor geen enkele van de opgesomde antibiotica resistent mogen 

zijn. Na slechts een vijftigtal jaar gebruik, zowel bij dieren als bij mensen, is in 

biologisch opzicht bijzonder snel een hoog niveau van resistentie bereikt. Op die 

manier nog vijftig jaar verdergaan, laat vermoeden dat dan zo goed als geen 

enkel beschikbaar antibioticum nog werkzaam zou zijn, waarschuwt de spreker. 

Voorlopig kunnen alle beschikbare antibiotica nog worden ingezet voor de 

behandeling van dieren, maar het is de hoogste tijd om de resistentie een halt 
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toe te roepen en terug te dringen. De professor stelt dat men het tij en de 

evolutie kan keren. Doorgaan zoals voorheen, kan niet. 

 

Waar bevindt België zich binnen Europa? België kwam in 2013 op de zevende 

plaats wat betreft antibioticagebruik bij dieren. Het situeert zich in de buurt van 

Duitsland, Portugal, Hongarije, Italië en Polen. Volgens de spreker zijn dat niet 

meteen de landen die geassocieerd worden met goede veterinaire praktijken in 

de dierlijke productie. Landen als het Verenigd Koninkrijk, Oostenrijk, Ierland, 

Luxemburg, en vooral Denemarken kennen een veel lager antibioticagebruik. 

 

België kan de vergelijking met IJsland en Noorwegen niet doorstaan, omdat de 

productiesystemen heel anders zijn. Denemarken heeft evenwel een zeer 

intensieve varkenshouderij, gecombineerd met een intensieve melkveehouderij. 

Het land slaagt erin om met een derde van het antibioticagebruik van België de 

productie te laten draaien. Er is dus ruimte voor progressie, leidt de spreker 

daaruit af. 

 

Resistentie kan overgaan van dieren op mensen. Antibiotica worden bij beide 

gebruikt. Er is aan beide kanten een selectiedruk voor resistente kiemen, wat 

inhoudt dat bij antibioticagebruik de facto de meest resistente kiemen de selectie 

doorstaan. Dat is een onvermijdelijk neveneffect. Een vanzelfsprekende link is er 

tevens inzake zoönozen zoals salmonella en campylobacter. Ze komen bij dieren 

voor en kunnen bij mensen ziekten veroorzaken. Salmonella die bij een varken 

resistent wordt en dan overgedragen naar mensen, verliest zijn resistentie niet. 

Dat is aangetoond. Maar het omgekeerde kan net zo goed: de mens kan dieren 

infecteren met bacteriën en zo resistentie overdragen, schetst Jeroen Dewulf. 

 

Nog belangrijker zijn de commensalen, alle bacteriën die in het spijsverterings- 

en ademhalingsstelsel of zelfs op de huid van dieren van nature voorkomen en 

normaal gezien geen ziekte veroorzaken. Hetzelfde geldt voor de mens, ook een 

zoogdier. De resistentiegenen worden gewoon tussen dier en mens uitgewisseld. 

Dat geldt bij landbouwdieren, maar net zo goed bij gezelschapsdieren, paarden 

enzovoort. Bij de pathogenen, de echt ziekteverwekkende kiemen, gebeurt die 

overdracht minder frequent, omdat ze meer diersoortspecifiek zijn. 

 

Residuen in het vlees zijn niet het probleem, terwijl de integrale wetgeving over 

antibioticagebruik zich alleen toespitst op die mogelijke residuen. De wetgeving 

schrijft het gebruik voor van geregistreerde geneesmiddelen, waarbij de 

voorgeschreven wachttijden gerespecteerd moeten worden. Zo moet er tijdig 

voor de slacht of het melken met het toedienen gestopt worden. Die wetgeving is 

prima, stelt Jeroen Dewulf, en ze wordt goed gerespecteerd en degelijk 

gecontroleerd. Residubeheersing voorkomt echter geen resistentie, voegt hij er 

meteen aan toe. Het residu kan uit dieren verdwijnen, maar de resistente 

bacteriën kunnen blijven. 

 

Vlaanderen kent een intensieve veehouderij en er is derhalve veel nauw contact 

tussen mens en dier. De bevolkingsdichtheid is groot en er is ook nog intensieve 

akkerbouw op dat kleine grondgebied. En daarnaast is er een beetje wildlife. De 

professor noemt het absurd te denken dat men die compartimenten volkomen 

van elkaar gescheiden kan houden. Wat in de veehouderij gebeurt, heeft 

onvermijdelijk effecten op wie er dichtbij woont, op de akkerbouw errond 

enzovoort. Contact hebben, betekent mogelijke overdracht van resistentie. 

 

Het probleem in een notendop is dat antibioticagebruik selecteert op resistentie. 

Het antibioticagebruik is hoog met als gevolg een hoge antibioticaresistentie-

graad. Dat moet naar beneden. Er wordt vaak onnodig en te veel antibiotica 

gebruikt. De resistentie kan zich van dier naar mens verplaatsen via voeding 

maar net zo goed via direct contact en de omgeving, stelt Jeroen Dewulf. 
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2. Wat kunnen we eraan doen? 

2.1. Minder antibioticagebruik resulteert in minder resistentie 

Jeroen Dewulf verwijst naar Nederland, dat als experiment kan gelden. In de 

voorbije jaren is daar een intensief beleid gevoerd van verminderd antibioticage-

bruik. Het gebruik in de diergeneeskunde is er de voorbije vijf jaar met maar 

liefst 60 percent gedaald. In de humane geneeskunde is Nederland al jaren een 

van de laagst verbruikende landen van Europa. De inspanning in de diergenees-

kunde liet de resistentie daar met enorm succes dalen. Zowel bij de vleeskippen, 

als bij de slachtvarkens en de vleeskalveren is sinds 2010 een dalende lijn 

ingezet. Het is een hoopgevend resultaat, meent de spreker. 

2.2. Missie van AMCRA 

AMCRA is een vereniging waarin alle belangengroepen verenigd zijn en die zich 

tot doel stelt data te verzamelen en te analyseren om er dan over te communice-

ren en zo een duurzaam antibioticabeleid te bewerkstelligen. Er wordt advies 

verstrekt aan de sector, maar ook aan iedereen die betrokken is. Ook voor 

beleidsmakers kan de vereniging advies verstrekken. 

 

In AMCRA zitten de landbouworganisaties, de farmaceutische industrie, de 

mengvoederindustrie, dierenartsenorganisaties en de wetenschappelijke wereld. 

De raad van bestuur regelt de dagelijkse werking. Daarnaast is er een stuurgroep 

met vertegenwoordiging van de overheid via het FAVV en het FAGG, samen met 

BABCOC, de overkoepelende organisatie die in hoofdzaak voor de humane 

geneeskunde de politiek inzake antibioticagebruik en resistentie organiseert. Het 

idee van AMCRA was steeds de problematiek samen aan te pakken: ‘if you want 

to go fast, go alone, if you want to go far, go together’, is de leus. 

2.3. Structuur van AMCRA 

In de stuurgroep is ook de overheid vertegenwoordigd en in de raad van bestuur 

hebben alle belangengroepen één stem. Er is al vaak intensief gediscussieerd, 

maar stemmen bleek nooit nodig, stelt de professor. Minstens eenmaal per jaar 

komt ook nog een adviesraad samen, die veel breder is samengesteld. Tot slot 

zijn er technische werkgroepen die alle dossiers en adviezen voorbereiden. Voor 

toelichting worden dan ook mensen uitgenodigd die een dossier met kennis van 

zaken kunnen bespreken. De mensen van de verschillende belangengroepen 

duiden mensen aan als afvaardiging in de werkgroepen. 

 

AMCRA kan een beroep doen op de medewerkers van het kenniscentrum. Het 

gaat om 1,6 vte, dus een bijzonder kleine groep, benadrukt de spreker. Sinds 

kort is er ook een wetenschappelijke eenheid met twee wetenschappers. Die 

spitst zich toe op de analyse van het antibioticagebruik, giet de resultaten in 

rapporten en organiseert de feedback via Belpork naar de individuele veehouder. 

Deze wetenschappelijke eenheid wordt gefinancierd door Belpork vzw. 

2.4. AMCRA-adviezen 

2.4.1. Advies datacollectie antibioticagebruik 

Het eerste advies dateert van 2012 en wordt door de professor nog altijd als het 

belangrijkste advies aangestipt. Het ging ervan uit dat voor elk individueel bedrijf 

het antibioticagebruik gekend moet zijn om zo de grootgebruikers te identifice-

ren, zowel bij veehouders als bij dierenartsen. Zo zou men dan de betrokkenen 

kunnen aanspreken, op zoek naar een vermindering van het antibioticagebruik. 

Het advies was om deze aanpak op te starten in pilootgroepen: kalveren, kippen 



8 577 (2015-2016) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

en varkens. De groep voor varkens is al van start gegaan, voor pluimvee is het 

startschot niet meer veraf. In de kalverensector moet nog een weg afgelegd 

worden om ook daar een datacollectiesysteem op te zetten, aldus Jeroen Dewulf. 

 

Elke veehouder ontvangt een rapport waarin het individueel gebruik van de 

veehouder wordt uitgezet tegenover het gemiddelde gebruik van alle bedrijven. 

De betrokkene krijgt tevens kwalitatieve gegevens over de soorten antibiotica die 

worden ingezet. Zo wordt bijvoorbeeld duidelijk of al dan niet te veel breedspec-

trumantibiotica wordt gebruikt. Een van de grote pijnpunten in België, in 

vergelijking met andere Europese landen, is het overmatig gebruik van kritisch 

belangrijke antibiotica, die normaal alleen bij zeer grote uitzonderingen worden 

ingezet, beklemtoont de spreker. Ze worden te vaak systematisch aangewend. 

Nu bestaat 9 percent van het gebruik uit kritisch belangrijke antibiotica en dat 

moet dalen, stelt Jeroen Dewulf. 

2.4.2. Advies autoregulatie sectoren 

In dit advies wordt aangegeven wat de sector of delen van die sector zelf kunnen 

doen ten behoeve van verbetering. Die adviezen worden vertaald in acties via de 

kwaliteitslabels, die ze in de lastenboeken opnemen, of via de wetgeving. Zo is 

het verantwoord gebruik van kritische antibiotica opgenomen in een ontwerp van 

koninklijk besluit. Heel wat acties behelzen opleiding en bijscholing. Dat is een 

permanent proces, geeft de spreker mee. 

2.4.3. Richtlijnen verantwoord gebruik van antibiotica 

Er werden gidsen opgesteld over goede bedrijfsvoering en goed gebruik van 

antibiotica, die zo veel mogelijk onder veehouders worden verspreid.  

 

Formularium werd in een eerste editie opgemaakt in 2013 en een tweede editie 

verscheen in 2014. Daarin vindt men regels met betrekking tot de behandeling 

van diersoorten en hoe die volgens de regels van de kunst toe te passen. Er 

staan adviezen in aan dierenartsen over welke producten wanneer gebruikt 

kunnen worden. De producten worden gecatalogeerd als eerste-, tweede- en 

derdekeuzeproducten en elk advies komt erop neer zo weinig mogelijk kritisch 

belangrijke antibiotica te gebruiken. Het document hanteert een kleurencodering 

en de dierenarts wordt gemotiveerd om minder breedspectrumantibiotica te 

gebruiken. 

 

Informeren en sensibiliseren is een permanente opdracht, benadrukt de spreker. 

Er is een website en het hele jaar door worden spreekbeurten gegeven over heel 

België. AMCRA is actief op de social media en de nieuwsbrief wordt intussen al 

ruim verspreid. 

2.4.4. Advies ZnO toepassing bij gespeende biggen 

Het advies over zinkoxide heeft tot belangrijke resultaten geleid, stipt de spreker 

aan. Speendiarree bij varkens is een van de voornaamste redenen waarvoor 

antibiotica worden gebruik, bleek uit onderzoek. In vele andere Europese landen 

wordt zink gebruikt als behandeling, in farmacologische dosissen. Dat was in 

België niet toegestaan, maar zink in lage dosering in voeder kon wel. Het advies 

stelde voor de dosering als voederadditief te verlagen van 150 naar 110 ppm 

voor de vleesvarkensfase en de winst die daar in zink werd gemaakt vervolgens 

gedurende een korte periode in hoge dosering toe te dienen aan de biggen vlak 

na het spenen, aan 2500 ppm. Het komt neer op een netto mindergebruik van 

zink en dus ook een lagere belasting van het milieu. Het behelst dus vooral een 

verschuiving, maar levert toch een nettoreductie op. Het advies heeft ertoe 

geleid dat tussen de mengvoederindustrie en het FAVV een convenant is 
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afgesloten waarin de desbetreffende afspraken zijn vastgelegd. Zinkoxide mag 

derhalve in hoge dosis toegediend worden aan biggen, de eerste twee weken na 

het spenen. 

 

AMCRA beschouwt dit als een tussenoplossing, met als finaal doel varkens te 

kunnen spenen zonder toepassing van antibiotica of zinkoxide. Sommige 

bedrijven slagen daar al in, geeft Jeroen Dewulf mee. 

 

Waarom moet zink een tussenoplossing zijn? Ook tegen zware metalen zoals zink 

wordt resistentie opgebouwd. Het is niet de bedoeling om het ene resistentiege-

voelige product door een ander te vervangen, oppert de professor. 

2.5. Wat met de resultaten? 

Jaarlijks meet het FAGG het totaal antibioticagebruik bij dieren in België. Dat 

wordt verwerkt in de BelVet-SAC-rapporten. 

 

In 2012 werd 7 percent minder antibioticum toegediend dan in 2011. Het 

daaropvolgende jaar ging er nog eens 6,5 percent af. 2014 werd echter een 

teleurstelling, met een lichte stijging van 1,1 percent. Dat veroorzaakte enige 

deining, stelt Jeroen Dewulf, binnen AMCRA en in de buitenwereld. AMCRA 

beschouwt het als een extra motivering om een tandje bij te steken. 2015 moet 

beter. 

2.6. Visie 2020 

AMCRA wil 50 percent minder antibioticagebruik tegen 2020, in vergelijking met 

2011. Dat is haalbaar, gelet op de resultaten in andere landen, stelt professor 

Dewulf. Voor de ‘rode’ producten, de meest kritisch belangrijke antibiotica, ligt de 

lat op 75 percent vermindering. Van gemedicineerde voeders zou 50 percent 

minder moeten worden gebruikt tegen 2017.  

 

Die doelen legt AMCRA zichzelf op en zijn haalbaar. Een onderzoek aan de UGent, 

gefinancierd door Boerenbond en Certus, zorgde voor een jaar begeleiding in 45 

varkensbedrijven, met adviezen over bioveiligheid, management, goede 

vaccinatie en diagnostiek, inzicht in de eigen werking en het gebruik van 

antibiotica. Op al die domeinen werd na dat jaar verbetering vastgesteld. Ook de 

productieresultaten gingen erop vooruit: er waren meer biggen per zeug per jaar. 

De groei bleef ongeveer status quo, maar de voederconversie is gedaald. Dat is 

in economisch opzicht veel belangrijker dan de groei: er is minder voeder nodig 

om de groei te realiseren. De mortaliteit bij biggen en vleesvarkens bleek 

gedaald. Bovenop de positieve resultaten voor de bedrijfsvoering, daalde ook het 

antibioticagebruik aanzienlijk. In amper een jaar is men erin geslaagd om voor de 

levenscyclus van geboorte tot slacht van een varken een daling van maar liefst 

50 percent te bewerkstelligen in antibioticagebruik. In economische termen zijn 

de bedrijven ook beter af: het verschil per zeug per jaar bedraagt netto ongeveer 

40 euro. Voor vleesvarkens komt dat uit op een verbetering van 2,5 euro per 

dier. De investering is relatief laag: wat in bioveiligheid en wat in vaccinatie. Dat 

wordt ruimschoots gecompenseerd door het verminderd antibioticagebruik. Wat 

AMCRA voorstelt, levert gunstige resultaten voor de veehouders en helpt ze beter 

en meer rendabel te produceren, besluit professor Dewulf. 

2.7. Wat kan Vlaanderen doen? 

2.7.1. Ieder bedrijf een plan 

AMCRA streeft ernaar om op elk landbouwbedrijf een gezondheidsplan te hebben, 

opgesteld door de veearts en de veehouder. Het moet een plan van aanpak 
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inhouden om te zorgen dat de dieren gezond blijven: bioveiligheid in het groot. 

Dat vergt middelen, ondersteuning en training van beide partijen. 

 

Het datacollectiesysteem wil AMCRA tegen 2016 uitgerold zien voor de 

belangrijkste diersoorten. Een gedeeltelijke benchmarking van veehouders en 

dierenartsen loopt al. Antibiotica mag niet gebruikt worden voor preventie en 

alternatieven moeten worden gepromoot. Het gaat dan behalve om vaccinatie 

ook om voederadditieven en goede bioveiligheidsmanagementtechnieken. 

2.7.2. Sensibilisering, tot vervelens toe 

Ook sensibilisering blijft cruciaal, benadrukt de spreker. Een enquête tijdens 

Agriflanders onder veehouders wees uit dat de bekendheid van AMCRA en zijn 

doelstellingen te wensen overliet. Slechts 20 percent was op de hoogte. Van de 

dierenartsen blijkt 99 percent AMCRA te kennen en 95 percent weet wat de 

doelstellingen zijn. Dat is alvast positief, stelt de professor. 

 

De Vlaamse overheid kan een rol spelen in die sensibilisering, merkt hij op. Er 

zijn uitgewerkte plannen binnen AMCRA, maar geen budget. De totale middelen 

per jaar bedragen 175.000 euro, waarvan ook personeel betaald wordt. 

Plattelands-TV stelde voor om een reportage te draaien voor 2000 euro, wat een 

bijzonder grote naambekendheid bij de doelgroep zou betekenen, maar zelfs dat 

kan in 2015 budgettair niet, vreest de spreker. Meer mogelijkheden met het oog 

op een betere veehouderij zou een grote stap vooruit zijn, meent hij. 

 

Transparantie en controle bij de verschaffers en gebruikers noemt Jeroen Dewulf 

een opdracht voor de overheid. Meer intensieve controle moet ervoor zorgen dat 

de goede veehouders niet het slachtoffer worden van de minder goede. 

Monitoring van de antibioticaresistentie moet de wetenschappelijke wereld en de 

overheid samenbrengen, zoals intussen ook al gebeurt. 

2.8. Besluit 

De spreker resumeert dat tot en met 2013 het pad gevolgd werd om de 

reductiedoelstellingen tegen 2020 te halen, maar dat 2014 voor een negatieve 

kentering zorgde. Er is achterstand op het schema inzake kritisch belangrijke 

antibiotica, het totale antibioticagebruik en het gebruik van gemedicineerde 

voeders. Jeroen Dewulf benadrukt hoe essentieel het is om op korte termijn weer 

op de juiste weg naar de doelstellingen te raken. 

II. Uiteenzetting Algemene Vereniging van de 

 Geneesmiddelenindustrie 

Catherine Rutten spreekt namens pharma.be, de sectororganisatie die de 130 in 

België actieve farmabedrijven vertegenwoordigt. 17 daarvan staan ook in voor 

veterinaire en dierengeneesmiddelen. 

 

Sinds 2010 is de organisatie als farmaceutische koepel betrokken bij het 

samenbrengen van de diverse spelers, is mede-oprichter en lid van AMCRA en 

staat mee in voor de financiering. De leden dragen intensief en actief bij tot de 

werking van AMCRA, die als bijzonder belangrijk beschouwd wordt. De realisaties 

spreken voor zich maar er is nog heel wat werk, stelt de spreker. 

1. Sensibiliseringscampagne 

Qua sensibilisering heeft de organisatie in 2013 samen met AMCRA een nuttige 

campagne uitgewerkt met stalbestendige posters ter attentie van de veehouders. 
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Ze bevatten eenvoudige tips die helpen het antibioticagebruik te beperken en 

verbeteren. 

2. Logo en e-learning 

Voor de eigen bedrijven wordt voorzien in opleiding en sensibilisering. Dat 

gebeurt via e-learningmodules voor de personeelsleden. Ze zijn handig in gebruik 

en gaan over goed gebruik. De regels daarvoor worden uiteengezet in een vraag- 

en antwoordmodel. Doel zijn vooral de field forces van farmaceutische bedrijven. 

Er is ook een logo voor verantwoord gebruik dat door de leden gehanteerd wordt 

in advertenties en informatiecampagnes. 

3. Antibioticataks 

De farmakoepel is zich ten volle bewust van het belang en de maatschappelijke 

verantwoordelijkheid wat betreft antibioticagebruik, stelt Catherine Rutten. Sinds 

2014 betalen farmaceutische bedrijven die antibiotica voor dieren op de markt 

brengen een federale antibioticataks, die jaarlijks ongeveer 500.000 euro 

oplevert. Daarmee wordt het centrale registratiesysteem voor antibioticagebruik 

bij dieren opgezet. Vanaf 2016 moet dat dus gecapteerd kunnen worden. Een 

deel van de werking van AMCRA wordt er ook mee gefinancierd, los van de 

directe financiering van AMCRA door pharma.be. 

4. Regulering 

De farmaceutische sector is een van de meest gereguleerde in België, benadrukt 

de spreker. De bestaande regulering is specifiek, aangezien er een zeer strikt 

wettelijk vastgelegde distributieketen bestaat. Er is een verplicht distributiecircuit 

voor diergeneesmiddelen. De farmaceutische firma verkoopt ze aan een 

groothandelaar/distributeur, die verkoopt ze verder aan de dierenarts of 

apotheker. De dierenarts schrijft voor en hij of de apotheker levert af aan de 

veehouder. 

 

De geneesmiddelenwetgeving verbiedt ten strengste elke vorm van premies of 

voordelen in natura, gekoppeld aan het voorschrijven, leveren of toedienen van 

geneesmiddelen. Dat is ook van toepassing op de veehouders. Voorts is er een 

verbod op volumekortingen, op het gratis verdelen van dierengeneesmiddelen en 

op het sluiten van overeenkomsten over prijs of levering tussen fabrikant en 

dierenarts. Alles moet via de distributeur verlopen, aldus de spreker. 

 

Er is nieuwe wetgeving in de maak op Europees niveau, met diverse verordenin-

gen. Die zouden in 2017 gepubliceerd worden, geeft Catherine Rutten mee. 

 

De farma-industrie heeft in samenspraak met de federale overheid en minister 

De Block een pact gesloten voor de periode 2015-2018. Dat behelst het duidelijk 

vaststellen van de beleidsdoelstellingen, en antibioticagebruik is een van de 

punten. 

 

Catherine Rutten herhaalt dat antibioticagebruik een belangrijk thema is en dat 

de farmagemeenschap gelooft in het werk dat AMCRA levert, dat ook steunt en 

verder wil samenwerken. 

III. Uiteenzetting Beroepsvereniging van de Mengvoeder-
 fabrikanten 

Yvan Dejaegher gaat in op de initiatieven die de mengvoedersector heeft 

ontwikkeld. De strategie is primair gestoeld op twee pijlers: wat de mengvoeder-
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sector zelf doet, en de kolomverticale aanpak met AMCRA, Certus en het 

ketenoverleg als voorbeelden. 

 

De mengvoedersector telt 160 leden en produceert jaarlijks 7 miljoen ton. Voor 

productie van gemedicineerde voeders is een specifieke erkenning vereist, 

bovenop de gewone. Daarvoor zijn er 55 vestigingen bijkomend erkend door het 

FAVV, schetst de spreker. 

1. Gemedicineerd voeder 

In 2009 is BEMEFA gestart met een jaarlijkse enquête onder de leden om te 

weten hoeveel en welke gemedicineerde voeders gebruikt worden. Hieruit valt 

een evolutie van de actieve substanties in de mengvoedersector op te tekenen. 

Van de gemedicineerde voeders is duidelijk het gros bestemd voor varkens: 

226.000 ton van de 240.000 ton. 

 

De spreker licht toe dat er drie soorten gemedicineerde voeders zijn: ontwor-

ming, zinkoxide en de voeders met antibiotica. Uit de cijfers van de evolutie van 

gemedicineerde voeders voor varkens blijkt de start van het gebruik van 

zinkoxide in 2013, het jaar dat de tijdelijke registraties zijn toegekend, maar ook 

de dalende trend inzake de productie van gemedicineerde voeders met 

antibiotica. 

2. Visie 2020 AMCRA 

Ook de Beroepsvereniging van de Mengvoederfabrikanten is stichtend lid van 

AMCRA en onderschrijft de doelstellingen, dus ook het streven naar een reductie 

met 50 percent van de productie van mengvoeders met antibiotica tegen 2017, 

wat een strengere tijdslimiet is dan voor de andere doelstellingen, merkt Yvan 

Dejaegher op. 

3. Zinkoxide 

Zinkoxide kreeg een positief advies van AMCRA. Er zijn in 2013 een viertal 

registraties verstrekt. Daartegenover stond het convenant dat is afgesloten met 

de FOD Volksgezondheid en de FOD Economie over een proactieve aanpak van 

het zinkgehalte dat in het milieu zou terechtkomen. De Europese norm voor 

vleesvarkensvoeders is 150 ppm, maar het convenant houdt het bij 110 ppm. Er 

is een jaarlijkse evaluatie en in primeur kan de spreker meedelen dat van de 160 

monsters bij vleesvarkens boven 25 kilo, het gemiddelde zinkgehalte gedaald 

bleek tot 94 ppm. Een jaar eerder was dat nog 100 ppm. 

 

Zinkoxide heeft zijn effect niet gemist. Het had voornamelijk tot doel colistine te 

vervangen en dat gebruik is in de periode van 2011 tot 2014 tot een derde 

teruggevallen (ongeveer 65 percent reductie). 

4. Innovatie en techniek 

Een andere actie spitst zich toe op de versleping in de fabriek. Zo hebben 

fabrikanten geïnvesteerd in een verfijnd doseersysteem, dat op de vrachtwagen 

gemonteerd wordt en de medicatie vermengt bij het inblazen in de silo. Dat sluit 

versleping in de fabriek uit. 

 

Er is jaren geijverd voor een elektronisch voorschrift, wat aansleepte omdat de 

humane geneeskunde aan dat debat gekoppeld werd. Sinds twee jaar is het 

officieel en de erkenning voor gebruik op het terrein is afgeleverd. Dierenartsen 

schrijven via smartphone of tablet voor en de informatie gaat rechtstreeks naar 

de fabrikant, wat de controlemogelijkheden optimaliseert, stelt Yvan Dejaegher. 
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5. Convenant gemedicineerde voeders 

Er werd ook een convenant over gemedicineerde voeders afgesloten, om 

versleping in de mengvoederfabriek te vermijden. Alleen producten voor 

ontwormingen gaan nog op de hoofdlijn. Alles wat betreft antibiotica (behalve 

konijnenkorrels) loopt via een apart systeem dat de medicatie inmengt vlak voor 

belading van de transportwagen. 

6. Belpork vzw 

De mengvoedersector neemt het voorzitterschap waar van Belpork. Vanaf 1 

januari 2014 is het antibioticaregistratiesysteem geïmplementeerd, geeft de 

spreker mee. Er zitten intussen 3000 bedrijven in het systeem, goed voor 50 

percent van de bedrijven en ongeveer twee derde van de varkens. 

 

Eenvoudig is dat niet, stelt de spreker. Vier vte zijn gedurende anderhalf jaar 

ingezet voor de controle van gegevens en de kwaliteit ervan. Belpork sloot een 

contract af met AMCRA om de gegevens te verwerken. Dat garandeert een 

wetenschappelijke aanpak die anoniem de data verwerkt en de rapporten ter 

beschikking kan stellen van de varkenshouders. 

 

Twee rapporten zijn intussen beschikbaar. Er zijn wel nog enkele lacunes 

vastgesteld. Zo consulteren de varkenshouders te weinig de rapporten. Dat moet 

opgelost worden tegen 1 januari 2016. De raad van bestuur van Belpork buigt 

zich daar eerstdaags over en keurt dan nieuwe maatregelen goed. Alle andere 

administratieve fases zijn doorlopen. De dierenarts zal gemakkelijker toegang 

krijgen tot de rapporten. Er moet dan ook een overleg ingebouwd worden voor 

bedrijven die als grootgebruiker geïdentificeerd zijn. Zij worden benaderd en 

moeten een actieplan opstellen, in samenspraak met de dierenarts. Dat alles gaat 

in vanaf januari 2016. 

 

Alle varkenshouders krijgen dan ook toegang tot het registratiesysteem. 

Vooralsnog waren dat enkel de Certusboeren, de Codiplan-plusboeren en ook 

Colruyt en alle Delhaizewinkels (inclusief AD) kon men ervan overtuigen hun 

leveranciers-varkenshouders in het systeem te brengen. Met Carrefour wordt nog 

gepraat. 

7. BEMEFA-stappenplan 

Na kritische overwegingen is beslist een tandje bij te steken. De raad van bestuur 

van BEMEFA heeft beslist om vanaf 1 oktober 2015 geen gemedicineerde voeders 

voor vleesvarkens van meer dan 15 weken meer te produceren. Er worden ook 

nog enkel elektronische voorschriften aanvaard. Bovendien worden alleen 

voorschriften aanvaard van de bedrijfsbegeleidende dierenarts. Dat garandeert 

dat één dierenarts een goed overzicht heeft van al het antibioticagebruik van een 

bedrijf. Eén aanspreekpunt om één bedrijf op het juiste spoor te krijgen indien 

nodig. 

 

De sector heeft ook sensibiliseringsacties opgezet, besluit Yvan Dejaegher. 

IV. Uiteenzetting Boerenbond en Algemeen Boerensyndicaat 

1. Standpunt veehouderij 

Koen Mintiens stelt dat antibioticaresistentie een ernstig probleem vormt in de 

veehouderij, voor de volksgezondheid, de dierengezondheid, het dierenwelzijn en 

de rendabiliteit van de veehouderij. Toch blijft het een belangrijk element in de 
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veehouderij om dierengezondheid te optimaliseren, dierenwelzijn te garanderen 

en de economische rendabiliteit van de veehouder te vrijwaren, oppert de 

spreker. 

 

Een grondige controle van het gebruik van antibiotica krijgt de volle steun. De 

Belvet-SAC-resultaten laten een trend zien van de verkoop aan de groothandel 

van antibiotica. Men kan evenwel nog niet afmeten hoeveel er per diersoort waar 

wordt gebruikt. Er was een lichte stijging te noteren in 2014, maar de oorzaak is 

niet gekend. De sector vraagt een nauwkeurige meting van de gegevens teneinde 

te weten waar men aan toe is en verbetering kan realiseren. 

 

De landbouworganisaties willen ook meer inzetten op alternatieven, zoals 

bioveiligheid, hygiëne, vaccins, betere huisvesting enzovoort. De sector 

investeert zwaar in de introductie van die alternatieven, aldus de spreker. Er 

wordt gekeken naar algemene bewakingsprogramma’s om het gebruik van 

antibiotica via alternatieven te verminderen. In de rundveehouderij werd in 2014 

het BVD-programma gestart dat moet bijdragen tot een vermindering van het 

antibioticagebruik. 

 

De veehouderij neemt zijn verantwoordelijkheid op en benadert het probleem 

ernstig. De organisaties willen meewerken aan verbetering en sporen hun leden 

aan tot geoptimaliseerd antibioticagebruik. Dat verloopt via de eigen kanalen, 

maar er is volgens Koen Mintiens nood aan een veralgemeende informatie- en 

sensibiliseringcampagne om een bredere impact te verzekeren. 

2. Visie 2020 

Bij de visietekst van AMCRA beklemtoont de spreker de doelstellingen met 

betrekking tot de meting van het gebruik en het benchmarken van veehouders 

en dierenartsen. Op dat laatste wil de sector intensief inzetten. Dat betekent 

meegaan in het streven naar vermindering van het gebruik van antibiotica via 

beide operationele doelstellingen. 

3. AB Register 

Het AB Registerproject werd ontwikkeld vanuit Belpork. De landbouworganisaties 

maken ook deel uit van de raad van bestuur van Belpork en zijn trots dat het 

systeem in 2014 van start kon gaan en al een grote dekking kent in de 

varkenshouderij. De sector zelf ziet dat graag uitgebreid tot alle veehouders. Dan 

kan elke veehouder vaststellen hoeveel antibiotica hij gebruikt en of hij al dan 

niet als grootgebruiker gecatalogeerd wordt. 

 

In het kader van datacollectie zijn er intussen nog initiatieven, zoals het eigen 

systeem van de overheid, Sanitel Med, dat wordt ontwikkeld vanuit het FAGG. 

Ook in Wallonië wordt gewerkt aan een eigen datacollectiesysteem voor de 

Waalse rundveehouderij. Vlaanderen zet vooral in op AB Register, liefst 

uitgebreid naar alle diersoorten en in expliciete samenwerking met de kwaliteits-

labels en de dierenartsen, en uiteraard de veehouders zelf, oppert de heer 

Mintiens. 

 

Alle systemen hebben een gelijkaardig doel: de sensibilisering van veehouders en 

dierenartsen/verschaffers en hen aansporen tot een lager gebruik van antibiotica. 

Een samenwerkingsmodel waarin afspraken gemaakt zijn, moet duidelijk maken 

welke rol de verschillende actoren spelen en wie wat doet. 
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4. Sanitair Fonds 

Om een valabel datacollectiesysteem tegen eind 2016 operationeel te hebben 

voor alle landbouwbedrijven, zoals voorzien in de visietekst van AMCRA, is er 

vanuit het Sanitair Fonds beslist een budget van 800.000 euro per jaar 

beschikbaar te stellen, dat vanaf 2016. Aangezien het aantal deelnemers aan het 

Waalse systeem kleiner is, want het betreft hier enkel rundvee, gaat 200.000 

euro daarnaartoe. De rest is beschikbaar voor AB Register. De bijdrage voor dat 

bedrag is verdeeld over de sectoren volgens het aantal deelnemers. Het grootste 

deel komt van de rundvee- en varkenshouderij. 

5. Autocontrole 

Naast registratie van gebruik staat de sector ook achter de verdere ontwikkeling 

van autoregulatie en autocontrole. De sector wil vanuit eigen systemen de 

grootgebruikers aanzetten tot verminderd gebruik. Inzake voedselveiligheid loopt 

er al een samenwerking met het FAVV om garanties te bieden en te optimaliseren 

via autocontrole op het bedrijf. Er is een sectorgids, een lastenboek dat de 

wettelijke verplichtingen samenbrengt inzake dierlijke productie. De basisprinci-

pes zouden in die gids opgenomen worden. Dat impliceert dat het AB Register-

systeem voor de verschillende sectoren het antibioticagebruik zal registreren en 

de grootgebruikers zal aanwijzen. 

 

De principes van Belpork zullen uitgebreid worden naar alle kwaliteitslabels. 

Grootgebruikers moeten dan een plan van aanpak opstellen met hun dierenarts 

en de lastenboekbeheerders moeten dan nagaan in hoeverre dat tot betere 

resultaten leidt. Als dat niet zo is, kunnen corrigerende maatregelen genomen 

worden en in het slechtste geval kan een chronische grootgebruiker de toegang 

tot de markt worden ontzegd. Autocontrole wordt door Koen Mintiens beschouwd 

als een ingrijpende werkwijze die zijn effect op het gebruik niet zal missen. 

Nederland en Frankrijk hanteren hetzelfde principe. 

6. Conclusie 

De veehouderij zal actief investeren in een verlaagd antibioticagebruik. Die 

investering steunt op vier pijlers. Ten eerste een registratie van het gebruik bij 

elke veehouder. Ten tweede een benchmarking van alle veehouders en ten derde 

autoregulatie van de grootgebruikers. Ten slotte zal de sector blijven investeren 

in alternatieven. De nood aan een veralgemeende informatie- en sensibiliserings-

campagne wordt nogmaals onderstreept door Koen Mintiens. 

V. Uiteenzetting Nederlandstalige Gewestelijke Raad van de 

Orde van de Dierenartsen 

Professor Sarne De Vliegher schetst dat ongeveer 6000 dierenartsen bij de Hoge 

Raad ingeschreven zijn: 3500 in de Nederlandstalige raad en 2500 in Wallonië. 

1. Acties dierenartsen 

1.1. AMCRA 

De spreker wijst erop dat de dierenartsen voluit AMCRA ondersteunen en mede-

oprichter zijn via de NGROD als vertegenwoordiger van de Hoge Raad, een 

federale organisatie. Ze onderschrijven dan ook de 2020-doelstellingen en 

engageerden zich in de raad van bestuur van AMCRA, alle werkgroepen en de 

adviesraad. 
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1.2. Sensibilisering 

Binnen de Hoge Raad is een document opgemaakt met betrekking tot de gevaren 

voor de ontwikkeling van antimicrobiële resistentie in het kader van zelfmedicatie 

of de illegale uitoefening van dierengeneeskunde. Men ging ervan uit dat 

dierenartsen goed opgeleid en bijgeschoold zijn om op verantwoorde manier om 

te gaan met antibiotica. Er wordt gewezen op de gevaren als leken ermee aan de 

slag gaan. 

1.3. Artikel 33bis 

Derde actie was de herziening van de eigen code der plichtenleer. Dierenartsen 

van Nederlandstalige en Waalse kant hebben er meer dan een jaar over 

gediscussieerd, verklaart de spreker, om dan tot een aanpassing te komen 

waarbij in de deontologie een artikel 33bis is toegevoegd. Het legt dierenartsen 

een deontologische plicht op om weloverwogen en duurzaam met antimicrobiële 

middelen om te springen in het algemeen. Verschaffing ervan moet gebeuren op 

basis van degelijk onderbouwd advies. De aandacht is ook gevestigd op de 

kritische moleculen, de rode producten, omdat daarmee uiterst voorzichtig 

handelen geboden is. Het gaat om een bovenwettelijke bepaling die toelaat 

dierenartsen erop aan te spreken mochten ze te kwistig omgaan met hun 

voorschrijf- en verschaffingsrecht. 

1.4. Aanschrijven ministers De Block en Borsus 

Recent is een schrijven gericht aan de ministers De Block en Borsus met drie 

verzoeken, die de gewestelijke raden moeten toelaten om hun rol effectiever te 

spelen. 

 

Men vraagt om, in uitvoering van een specifiek artikel en enkele paragrafen van 

de wet op de uitvoering van de dierengeneeskunde die gepubliceerd is in 1991, 

werk te maken van de regels inzake goede diergeneeskundige praktijken inzake 

het voorschrijven en gebruik van antibiotica. Dat zou moeten gebeuren na 

oprichting van een wetenschappelijke raad en het instellen van een Franstalige 

en Nederlandstalige commissie die daarover moet waken. De ontwerpen van 

koninklijke besluit voor de oprichting zijn er al geruime tijd, maar de raad, noch 

de commissies bestaan, omdat de koninklijke besluiten nog niet gepubliceerd 

zijn. 

 

Een specifiek artikel uit dezelfde wet laat toe dat de Hoge Raad wordt uitgeno-

digd om over duurzaam gebruik van antibiotica in de dierengeneeskunde te gaan 

discussiëren. Daarop is nogmaals gewezen en men staat ervoor open om de 

discussie aan te gaan binnen het kader van de doelstellingen van AMCRA. 

 

Het schrijven vraagt aan de ministers ook om zowel het FAVV en het FAGG, en 

ook de gewestelijke commissies zodra ze geïnstalleerd zijn, te verzoeken om alle 

gevallen van misbruik van voorschrift en aflevering van geneesmiddelen door 

dierenartsen voortaan voor verder gevolg over te maken aan de bevoegde 

gewestelijke raad opdat van daaruit de nodige actie kan worden ondernomen. 

 

De beroepsgroep wil duidelijk het probleem van de antibioticaresistentie ernstig 

opnemen en onderschrijft volmondig de aanpak, beklemtoont Sarne De Vliegher.  

VI. Bespreking 

Herman De Croo is vooral blij te horen dat er geen antibiotica te vinden is in het 

te consumeren vlees. Het lid heeft een aantal gerichte vragen. 
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Is België in de uitvoering van de Europese richtlijnen strenger en veeleisender of 

niet? 

 

Heeft men meer informatie over de zogenaamde zelfmedicatie? Het schijnt 

frequent voor te komen. 

 

Speelt er ook een commercieel argument in het dossier? Bij minder antibiotica-

gebruik, zoals in Nederland, zou men kunnen claimen dat het vlees beter is. 

 

Hoe zit het, naast de veehouderij, met antibioticagebruik bij gekweekte 

vissoorten, ganzen en paarden? Worden ook melk- en andere afgeleide 

producten opgevolgd? 

 

Bart Dochy is verheugd over de grote aandacht van en bewustheid bij de sector 

voor de problematiek. Hij begrijpt dat men de problematiek niet mag overroepen, 

maar dat er blijvende aandacht naar moet gaan. Er zijn al maatregelen genomen 

en de landbouwer individueel houdt zelf ook al een dierengeneesmiddelenregister 

bij. Die data worden vooralsnog niet collectief verzameld. 

 

Uit de cijfers van het Belvet-SAC-rapport maakt het lid op dat de grootste daling 

van het antibioticagebruik zich situeerde tussen 2007 en 2008. Is daarvoor een 

verklaring? 

 

De aanpak van Nederland blijkt over een korte periode van vijf jaar bijzondere 

resultaten neer te zetten. Is die methode geanalyseerd? Zijn er lessen uit te 

trekken en heeft men ook in flankerende maatregelen voorzien? 

 

Sabine Vermeulen blijft het opmerkelijk vinden dat alle actoren zich in het kader 

van AMCRA vrijblijvend inzetten en de urgentie van het probleem daarmee 

erkennen. Er is geen specifiek wettelijk kader dat hen daartoe dwingt, terwijl dat 

in Nederland eigenlijk wel zo is verlopen. Het beleid werkte daar eerder dreigend: 

als de sector zelf niets zou ondernemen, dan zou de overheid dat wel doen. 

 

Van de dierenartsen onthoudt het lid de vraag naar een beperkt wettelijk kader. 

Dat slaat vooral op een federaal kader, maar het lid wil weten of er ook op 

Vlaams niveau aspecten decretaal geregeld kunnen worden. Vlaanderen is 

bevoegd voor de sensibilisering, preventie en advisering en de hygiënische 

bedrijfsvoering, wat het lid sleutels acht voor het halen van de doelstellingen 

inzake antibioticagebruik. 

 

Ook bij zink zou er sprake kunnen zijn van resistentieontwikkeling. In welke mate 

kunnen alternatieve behandelingen en innovaties op het gebied van infectiepre-

ventie bijdragen aan een daling van antibioticagebruik? Is ook daar gevaar voor 

resistentie aanwezig of gaat het dan alleen om voedingssupplementen? 

 

Het verheugt het lid dat ook de geneesmiddelenindustrie wil participeren in 

AMCRA. Tegelijk vernam de spreker wel dat er recent een promotieactie werd 

gehouden door een producent van antibiotica en producten zeer goedkoop 

aanbood. Antibiotica is de facto goedkoop in productie, stelt Sabine Vermeulen. 

Is het een optie om met het oog op een daling van het gebruik een vaste of 

hogere prijszetting te bepalen? 

 

Het wettelijk kader is vooral federaal te regelen, maar volgens het lid gaat het 

vooral Vlaanderen aan. Wallonië heeft meer rundvee, en dat wordt doorgaans 

individueel behandeld met vaccins. Op de pluimveebedrijven daar zouden zelfs 

vooral Vlaamse dierenartsen actief zijn vanwege hun kennis en expertise. Het is 

een Waalse minister die dierengezondheid tot zijn bevoegdheden mag rekenen. 

De spreker vermoedt dat die er niet zo van wakker ligt. Hoe verlopen de 
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gesprekken met minister Borsus en genereren ze enig resultaat, vooral op het 

vlak van bijstand, sensibilisering, preventie en hygiënische bedrijfsvoering, de 

Vlaamse bevoegdheden dus? 

 

Bart Caron stelt dat betrouwbare, gecontroleerde en controleerbare data cruciaal 

zijn in het dossier. Hij begrijpt dat de datacollectie – het bijhouden en registreren 

– verplicht is op individueel niveau maar niet volledig gecentraliseerd is. Klopt 

dat? Of is het zo dat het bijhouden en bezorgen van data wel wettelijk verplicht is 

maar niet door iedereen opgevolgd wordt? Het lid verwijst daarbij naar het 

gegeven dat met 3000 varkenshouders 75 percent van de varkens geregistreerd 

wordt. Wat met de veehouderij die niet in beeld komt? Kan dat geremedieerd 

worden? 

 

Het lid betuigt zijn respect voor de gezamenlijke inspanningen van de diverse 

actoren voor de stappen die gezet worden. Is er een vermoeden van de reden 

voor de abrupte ommekeer van de dalende tendens in 2014? 

 

Freya Saeys wijst op de toenemende mondialisering van landbouwproducten. In 

hoeverre vormen de internationale handelsakkoorden en het wegvallen van de 

handelsbarrières een risico op invoer van vlees dat alsnog veel antibiotica bevat? 

Moet er geen bijzondere aandacht zijn voor een internationaal level playing field? 

 

Hoe wordt het probleem van antibioticagebruik en -resistentie ingeschat bij de 

WHO? Kijkt die met speciale aandacht naar landen en regio’s met intensieve 

veehouderij, zoals Vlaanderen? In welke mate is de densiteit van veehouderij 

bepalend voor het gebruik van antibiotica? 

 

De rol van Vlaanderen is vrij beperkt, maar toch wil het lid weten wat Vlaanderen 

moet doen inzake sensibiliseren en informeren. Zou de minister druk moeten 

zetten op het federale niveau? 

 

Hoe staat BEMEFA ten aanzien van het denkspoor om een volledig verbod op 

gemedicineerde voeders in te stellen? Waarom is geopteerd voor een verbod 

vanaf twaalf weken? 

 

Van Boerenbond en ABS wil het lid weten of de sector de ernst van het 

antibioticaprobleem voldoende correct inschat? Hoever wil men gaan in de 

bestrijding zonder in een praktisch onwerkbare situatie terecht te komen? Is men 

bang voor regelneverij, bijkomende kosten en controles? Ziet de sector ook de 

voordelen in van correct antibioticagebruik? Welke rol spelen de landbouworgani-

saties in de sensibilisering? 

 

De landbouworganisaties toonden zich ook tegenstander van een verbod op 

preventief antibioticagebruik. Welke argumenten kan de sector aanvoeren voor 

dat standpunt? 

 

Vanuit AMCRA wordt gepleit voor een versterking van de één-op-één-relatie 

tussen veehouders en dierenartsen. BEMEFA pleit in die zin voor het verplicht 

verstrekken van antibiotica via de bedrijfsdierenarts. Wat is de visie van de 

NGROD? 

 

Sinds 1 maart 2015 kunnen dierenartsen die niet correct omspringen met het 

gebruik van antibiotica door de Orde op het matje geroepen worden? Is dat al 

gebeurd en in welke mate? Wat gebeurt er dan concreet? 

 

Jos De Meyer begrijpt dat het monitoren van mogelijke resistentie evenzeer van 

groot belang is als het opvolgen van het antibioticagebruik. Er wordt nog altijd 

breedspectrumantibioticum gebruikt. Wie is daarvoor in de eerste plaats 
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verantwoordelijk? Kan de landbouwer als voldoende deskundig beschouwd 

worden en er derhalve correct zicht op hebben? Waar in de keten zit de 

belangrijkste verantwoordelijkheid? 

 

De middelen voor de werking van AMCRA, 175.000 euro, zijn volgens de AMCRA-

voorzitter te beperkt. Waar komen ze vandaan? De spreker leest in die 

opmerking ook de wens om over meer middelen te kunnen beschikken. Waar 

moeten die dan vandaan komen? 

 

Het Sanitair Fonds kwam ter sprake. Hoe is de samenwerking met en verhouding 

tot AMCRA? 

 

Jeroen Dewulf herhaalt dat de aanwezigheid van antibiotica in vlees voor 

consumptie niet echt een punt is. De wetgeving en de controle ter zake zijn 

efficiënt en het komt dan ook zeer zelden voor. Het echte probleem zijn de 

resistente bacteriën die op of in het vlees kunnen zitten. Ze kunnen evenwel ook 

in de omgeving aanwezig zijn en door direct contact tussen dieren en mensen 

worden overgedragen. 

 

De Europese richtlijnen worden in België vooralsnog niet strenger toegepast. Er 

zijn behalve enige autoregulatie geen bovenwettelijke regels die een strenger 

kader opleggen. 

 

Het commerciële argument is belangrijker dan men veronderstelt, merkt de 

spreker op. België is een belangrijke exporteur van dierlijke producten. De 

Nederlanders spelen hun grote afname van het antibioticagebruik heel sterk uit 

op de internationale markt. Er wordt gewag gemaakt van ‘the Dutch model’ en ze 

pakken ermee uit op alle congressen en beurzen. Ook daarom is extra aandacht 

in Vlaanderen absoluut essentieel. Vlaanderen profileert zich als wereldleider 

inzake veilig voedsel, en terecht: het systeem is performant en de voedselpro-

ductie is uitermate veilig. Dat alles mag niet door het dossier rond antibioticage-

bruik onderuit gehaald worden, aldus Jeroen Dewulf. Mocht de publieke opinie 

ervan uitgaan dat Vlaanderen een van de grote antibioticagebruikers is in Europa, 

in de groep van Griekenland en Italië, dan is het beschermende aura van veilige 

voedselproductie deels vernietigd. Het commerciële uitgangspunt speelt derhalve 

zeker. 

 

AMCRA gaat over alles wat antibioticagebruik bij alle dieren aangaat, ook bij 

gezelschapsdieren. Ook daar situeert zich immers resistentie en overdracht van 

bacteriën door het intensief contact. 

 

Bij datacollectie concentreert men zich in eerste instantie op de grote sectoren. 

Daar zitten ook de grote volumes inzake antibioticagebruik. Er zijn wel adviezen 

over gebruik bij gezelschapsdieren. 

 

Wat betreft de BelVet-SAC-data klopt het dat tussen 2007 en 2008 een grote 

daling is vastgesteld. In 2007 werden voor het eerst data verzameld. Het ging 

om een leerproces en het voorzien in een referentiejaar voor vergelijkingen. Voor 

die daling is niet echt een goede verklaring, maar de spreker vermoedt dat de 

dataverzameling in 2007 niet echt accuraat is gebeurd. Er zijn intussen systemen 

opgezet van interne en externe validatie samen met BEMEFA en de farmaceuti-

sche industrie. Bij de groothandelaars wordt onderzocht wat er in het voorgaande 

jaar is aangegeven en wat in het lopende jaar. Men zoekt naar discrepanties 

tussen de BelVet-SAC-data en die verzameld door de sectoren zelf. Er sluipt af en 

toe een foutje in het systeem en dat wordt er op deze manier uitgefilterd. 

 

Nederland is erin geslaagd een enorme ommekeer te realiseren in drie pijlers. 

Datacollectie, een systeem dat er in recordtempo is ontwikkeld en uitgerold, was 
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de eerste pijler en de reden van de grote aandacht die ervoor is in België. Ten 

tweede werden voldoende overheidsmiddelen voorzien om die data te analyseren 

en feedback te geven. De met AMCRA vergelijkbare organisatie in Nederland heet 

de Stichting Dierengeneesmiddelenautoriteit en beschikt over 1 miljoen euro 

werkingsmiddelen voor minder taken dan AMCRA opneemt, schetst Jeroen 

Dewulf. Als derde pijler is de controle en coregulatie cruciaal. Er is geen nieuwe 

wetgeving ontwikkeld maar de bestaande wetgeving werd streng gecontroleerd 

en afgedwongen. Dat zou ook in België valabel zijn. 

 

Er kan ook tegen zink resistentie ontstaan, maar dat is net zo goed mogelijk 

tegen ontsmettingsmiddelen, oppert de spreker. Een bacterie kan zich wapenen 

tegen elk product dat haar wil vernietigen. Het ene resistentietype gaat sneller 

dan het andere en tegen antibiotica verloopt die opbouw vrij snel. Ook daarin is 

er variatie. Tegen zware metalen gaat het zeer traag en tegen ontsmettingsmid-

delen nog trager. 

 

Alternatieven inzake voeding en management impliceren dat men niet zozeer 

probeert de bacteriën te doden maar veeleer probeert te voorkomen dat ze er 

zijn. Qua voeding kan men proberen de darmflora van dieren dermate te sturen 

dat de pathogene bacteriën geen kans hebben om te overleven. Die denksporen 

zijn veel duurzamer, meent de spreker. Het gaat dan om preventie en om 

opbouw van immuniteit van het dier zelf. 

 

Iedere veehouder moet wettelijk een register bijhouden van het antibioticage-

bruik. De data zijn er op zowat 25.000 verschillende locaties, maar worden niet 

gecentraliseerd. Ze vormen geen beleidsinstrument op die manier. Doel is nu die 

gegevens samen te brengen in een elektronische database opdat men ermee kan 

werken. Wie nog niet in de database zit, oefent geen illegale praktijken uit, maar 

hun gegevens worden nog niet doorgegeven aan het systeem, verduidelijkt 

Jeroen Dewulf. 

 

2014 blijft moeilijk te verklaren, geeft de spreker mee. Het is niet duidelijk bij 

welke diersoort het probleem zit en waarschijnlijk gaat het om een combinatie 

van factoren. Misschien was men in België te zelfzeker na de eerste positieve 

jaren. De druk van de sensibilisering valt enigszins weg. Ook het instellen van 

een antibioticumtaks kan gezorgd hebben voor de opkoop van stocks net 

voordien. Jeroen Dewulf hoopt dat de resultaten voor 2015 opnieuw positief 

zullen zijn. 

 

Wereldwijd wordt aandacht besteed aan de antibioticaresistentie. De WHO plaatst 

het in de top drie van wereldproblemen inzake gezondheid. Het is nog aan de 

orde gesteld op de G7 en wordt beschouwd als het gezondheidsprobleem van de 

toekomst. Ook dierengezondheid speelt daarbij een rol. De term ‘one health’ 

wordt gebruikt, wegens de interactie tussen mens en dier. De oplossingen 

moeten dan ook in beide richtingen gezocht worden. Het gaat niet op alleen naar 

de veehouderij te wijzen. Tal van onderzoeken tonen aan dat ook resistentie uit 

ziekenhuizen overgaat naar dieren. 

 

Densiteit van de veehouderij speelt zeker een rol, en brengt bij grote dichtheid 

een veel groter risico op infectieziekten mee. Dan is er een grotere nood aan 

antibiotica. Vlaanderen moet derhalve zeker aandacht besteden aan de 

problematiek en nog meer inzetten op preventie. De bedrijven liggen al veel 

dichter bij elkaar dan in Wallonië. De gezondheidssituatie daar is dus voordeliger 

en behoeft minder geneesmiddelen en antibiotica. 

 

Sensibiliseren en informeren, is broodnodig en men roeit met de riemen die 

AMCRA voorhanden heeft. Er zijn ideeën, maar ook beperkingen. Enerzijds komt 
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de boodschap dat er echt iets moet gebeuren, anderzijds zijn er niet de middelen 

om dat werk goed te doen, aldus Jeroen Dewulf. 

 

Inzake monitoring van resistentie neemt de overheid zijn verantwoordelijkheid. 

Het FAVV hanteert sinds vier jaar een monitoringplan waarbij jaarlijks stalen 

verzameld worden bij varkens, pluimvee en rundvee. Daaruit blijkt het resultaat 

van het gebruik. 

 

De 175.000 euro werkingsmiddelen van AMCRA volstaan niet om een effectieve 

en efficiënte werking te garanderen, verklaart de professor. De collega’s in 

Frankrijk en Nederland beschikken over een veel ruimer budget. Waar komen de 

middelen vandaan? 70 percent wordt door de overheid, met name het FAGG en 

het FAVV, geleverd. Het FAVV heeft zijn bijdrage het voorbije jaar wel met 20 

percent gereduceerd in het kader van de besparingen. De andere 30 percent is 

afkomstig van de partners die een jaarlijkse bijdrage leveren. De bijdrage die van 

de landbouworganisaties komt, gaat via het Sanitair Fonds, en beloopt ongeveer 

15.000 euro per jaar voor elk van de partners. Het budget laat toe te bestaan, 

maar daar houdt het op, besluit Jeroen Dewulf. 

 

Catherine Rutten gaat in op de prijzen. Het gaat om een zeer gereguleerd 

distributiecircuit waarbij de farmabedrijven niet verkopen aan de veehouder of 

dierenarts, maar enkel aan de groothandel of de mengvoederindustrie. Er zijn 

heel wat stappen in de keten en dus ontbreekt een direct verband. Bovendien is 

er in 2014 aan de farmasector een extra maatregel opgelegd, met name de 

antibioticataks. Het gedaalde gebruik, met uitzondering van 2014, lijkt dus los te 

staan van de prijs. Bij ‘the Dutch model’ is er veel meer commerciële vrijheid dan 

in België, merkt de spreker op. Het is vooral de datacollectie en benchmarking 

die hebben bijgedragen tot minder gebruik. 

 

Yvan Dejaegher geeft mee dat de gemedicineerde voeders 20 percent uitmaken 

van het totaalverbruik. Enkel die elimineren, lost volgens de sector het probleem 

niet op. AMCRA werpt duidelijk op dat de verschillende schakels in de keten en 

alle betrokken actoren bepaalde doelstellingen moeten realiseren. Er is dus een 

kolomgerichte aanpak. Brutaal beslissen, kan verschuivingen veroorzaken die 

minder gecontroleerd kunnen worden, stelt de spreker. 

 

Voorts is er een Europese verordening in de maak die de productie van 

gemedicineerde voeders moet reglementeren. Het gaat om een update van de 

bestaande regelingen. Er is geen sprake van een totaalverbod. Men volgt 

volkomen de weg die België is ingeslagen met het FAVV. 

 

Nederland en Duitsland hebben de productie van gemedicineerde voeders 

inderdaad volledig stopgezet, maar louter omdat de controlerende overheid een 

nultolerantie toepast inzake versleping in de mengvoederfabriek, schetst de 

spreker. De motivatie was dus niet de antibioticaresistentie. 

 

België heeft een totaal andere aanpak. Met het FAVV zijn in overleg toleranties 

vastgelegd voor de verschillende actieve substanties. De mengvoederfabrikanten 

zorgen er via gecontroleerde methodes voor dat er geen medicatie in voeders 

terechtkomt. Deze weg wordt ook gevolgd door de Europese verordening. 

 

Een dergelijke maatregel wordt niet genomen door een sector alleen, maar via 

overleg met alle schakels in de kolom waaronder de overheid, die volgens Yvan 

Dejaegher geen vragende partij is om gemedicineerde voeders te verbieden, 

omdat de controle zich dan verplaatst van 30 fabrikanten naar duizenden 

veehouders. Ook de landbouworganisaties zien een radicale stopzetting niet 

zitten. 
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Wat betreft de financiële middelen, staat Belpork in voor de financiering van de 

wetenschappelijke unit van AMCRA, geeft Yvan Dejaegher mee. 

 

De datacollectie in het Certussysteem moet de verschaffer – dierenarts, 

mengvoederfabrikant of de grootdistributeur – de gegevens inputten voor elke 

varkenshouder. Die laatste moet echter zelf de juistheid van de gegevens 

rechtvaardigen en daarvoor verantwoordelijkheid opnemen. De gegevens komen 

terecht in een databank en worden verwerkt door de wetenschappelijke unit van 

AMCRA. Elke varkenshouder krijgt zijn individueel rapport en ziet tegelijk hoe hij 

scoort ten opzichte van het sectorgemiddelde en kan daaruit conclusies trekken. 

 

Koen Mintiens gaat in op de zelfmedicatie. Die mogelijkheid moet volgens de 

spreker bestaan om de veehouderij bestaanskracht te geven. Er is niets 

onwettelijk aan, stelt hij, en er is duidelijk ook regulering. Een veehouder kan 

een behandeling van de dierenarts voortzetten en in het kader van de bedrijfsbe-

geleiding kan onderling tussen veehouder en dierenarts bepaald worden welke 

medicatie mag worden toegediend door de veehouder. 

 

Verplichte registratie is vooral bedoeld om identificatie van eventueel residu van 

antibiotica in vlees of melk mogelijk te maken. De registratie zoals die nu 

gebeurt, vindt plaats in de laatste periode vooraleer vlees of melk worden 

afgeleverd. De benadering die men wil, is een algemene registratie met het oog 

op antibioticaresistentie. Dat zal wettelijk zo worden uitgebreid. 

 

Wat betreft de import van vlees met antibiotica en een level playing field, is 

volgens de spreker bekend dat Europa een voortrekkersrol speelt inzake kwaliteit 

van voeding. Boerenbond is lid van de World Farmers Organisation. In andere 

regio’s in de wereld wordt heel anders omgesprongen met antibiotica, zoveel is 

intussen duidelijk. Azië kent een zeer actieve en massale productie en dito 

toepassing. Densiteit is niet altijd de bepalende factor om grootgebruik te 

verantwoorden, meent de spreker. 

 

De landbouworganisaties willen een optimale diergezondheid nastreven, 

beklemtoont Koen Mintiens. Elke veehouder is begaan met de gezondheid van 

zijn dieren en wil een goed product afleveren, verzekert de spreker. Het doel is 

een optimaal gebruik van antibiotica. Een totaalverbod is niet aan de orde. In 

Nederland en Denemarken ziet men nieuwe ziekten opduiken door de snelle 

afbouw van antibioticagebruik, merkt de spreker op. 

 

Voordelen van de reductie van antibioticagebruik moeten in eerste instantie een 

betere diergezondheid en grotere kostenefficiëntie van de productie zijn. Elke 

kost die gereduceerd kan worden voor de veehouderij is winst, stelt de spreker.  

 

De landbouworganisaties steunen het verbod op preventief gebruik, omdat 

antibioticagebruik altijd op advies van een deskundige moet gebeuren. Er is nog 

geen probleem op het moment van preventief gebruik en dus is dat moeilijk 

verdedigbaar. 

 

Het Sanitair Fonds zal vanaf volgend jaar 600.000 euro ter beschikking stellen 

voor AB Register. Via AB Register wordt ook AMCRA gefinancierd via de 

wetenschappelijke eenheid. Misschien zijn er nog andere taken voor AMCRA 

weggelegd, stelt de spreker, om AB Register verder te ondersteunen. Die zouden 

dan integraal gefinancierd worden door het Sanitair Fonds. 

 

Sarne De Vliegher voegt nog toe dat wat betreft de zelfmedicatie farmaceutische 

firma’s massaal investeren in R&D om moleculen, vaccins, antibiotica, pijnstillers 

en dergelijke te ontwikkelen. Ze moeten een bijzonder streng regulatie- en 
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registratiesysteem doorlopen en zijn zeer waardevol. Dierenartsen vinden het 

belangrijk dat ze dan ook door daarvoor opgeleide mensen worden aangewend. 

 

Bij grotere nutsdierbedrijven en de manier waarop dieren worden gehouden 

vandaag, rijzen wel eens vragen. Er is een zekere mate van flexibiliteit nodig. 

Vraag is of het systeem niet enigszins doorgeschoten is, stelt de spreker. De 

Orde heeft zich steeds zorgen gemaakt over het gebruik van de kritische 

molecules door veehouders, omwille van het grote belang van die producten voor 

de volksgezondheid. 

 

De spreker bevestigt dat er op dit moment geen wettelijk kader is inzake 

antibioticagebruik. Die vaststelling was de aanleiding voor de Orde om een 

bovenwettelijk kader op te zetten via de code. Dat moet de vrijblijvendheid 

wegnemen en het bereiken van de doelstellingen bevorderen. Een wettelijk kader 

is in de maak en daarin zullen een aantal AMCRA-aanbevelingen worden 

opgenomen. De dierenartsen juichen dat toe. 

 

De dierenartsen vinden het gebruik van antibiotica belangrijk, maar ook 

belangrijk is voor hen de preventie van dierziekten. Ook daar zien ze voor 

zichzelf een cruciale rol om daaraan samen met de veehouder/klant te werken. 

Bioveiligheid en preventie blijken uit onderzoek automatisch te leiden tot minder 

antibioticagebruik en zelfs tot betere economische resultaten. De dierenartsen 

zijn dus duidelijk vragende partij voor meer preventie. 

 

Een hogere prijs voor antibiotica moet verdedigbaar zijn, oppert de spreker. De 

producten zouden dan allicht meer overwogen ingezet worden. Dat werkt 

preventie in de hand. Ook een vaste prijs lijkt hem zinvol. 

 

De één-op-één-relatie tussen veehouder en dierenarts lijkt nog maar net 

uitgevonden door Nederland, maar bestaat in Vlaanderen al sinds 2000, merkt 

Sarne De Vliegher op. Er is een koninklijk besluit over bedrijfsbegeleiding dat een 

veehouder linkt aan zijn dierenarts. Dat biedt een basis om aan bedrijfsoptimali-

satie te werken en is een goed kader voor preventie. Dierenartsen hebben daarop 

te weinig ingezet, betreurt de spreker. 

 

De aanpassing van de code heeft nog niet tot acties tegen dierenartsen geleid. Ze 

is pas in voege sinds 1 maart 2015 en zit vervat in een artikel dat intrinsiek deel 

uitmaakt van de code. Een dierenarts kan erop aangesproken worden. 

 

De commissies uit de wetgeving van 1991 zijn wel noodzakelijk om de Orde een 

voorzet te geven, stelt de spreker. Het is bovendien moeilijk vast te stellen of 

een dierenarts te veel antibiotica gebruikt. Meten is weten, en daarvoor moet 

men zich wenden tot de wetenschap en benchmarks. De Orde krijgt wel geregeld 

dossiers van het FAVV toegestuurd over dierenartsen die een administratieve 

boete hebben opgelopen vanwege overtreding van een of andere bepaling. Vaak 

zijn daarbij gegevens over geneesmiddelengebruik op een bedrijf, zij het dan niet 

specifiek over antibiotica. Er is dan wel inzage in de documenten. In de toekomst 

lijkt het de spreker evident dat in zo’n gevallen de dierenarts daarop wordt 

aangesproken. 

VII. Uiteenzetting minister Joke Schauvliege 

Joke Schauvliege herhaalt dat voedselveiligheid en diergezondheid federale 

bevoegdheden zijn. Vlaanderen kan en moet vooral inzetten op sensibilisering en 

informatie aan de actoren. Die rol wil de regering opnemen. Vlaanderen heeft er 

alle belang bij, zegt de minister. Mocht immers blijken dat Vlaanderen een groter 

antibioticagebruik heeft dan andere landen, dan wordt het economisch getroffen. 



24 577 (2015-2016) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Er worden ook middelen voor uitgetrokken: met name 400.000 euro in de 

voorbije vijf jaar voor sensibilisering. Daarmee helpt Vlaanderen ook de 

landbouwers, waarvan vaak het beeld ontstaat dat zij sterk gemotiveerd zijn om 

antibiotica te gebruiken. De realiteit is anders: antibioticagebruik is een extra 

kost. Mindergebruik is dus voordelig. België kan dan wel bekend staan om de 

strenge voedselveiligheid, als antibioticagebruik daarop een negatieve invloed 

heeft, dan heeft de sector er alle belang bij om mee te stappen in het reductie-

traject, aldus de minister. 

 

Er zijn contacten met de federale collega’s en diensten. Vlaanderen is ook 

vertegenwoordigd in het wetenschappelijk comité van het FAVV, waar het de 

initiatieven op dat niveau opvolgt en mee thema’s op tafel legt. Antibiotica is zo’n 

item. De minister verzekert dat men ter zake nog op versterking aanstuurt. 

 

Ook met AMCRA is er al een aantal keren overleg gepleegd en werden afspraken 

gemaakt over wat er extra kan gebeuren inzake voorlichting. De minister is 

dankbaar voor de bijzondere expertise waarop ze binnen AMCRA kan rekenen. 

 

Joke Schauvliege geeft vervolgens een overzicht van de initiatieven die in 

Vlaanderen al gebeuren. 

1. Demonstratieprojecten 

Er zijn vier demonstratieprojecten. Een gaat over ‘Verantwoord gebruik in de 

intensieve veehouderij’, opgestart in mei 2013 en is specifiek gericht op de 

varkens-, pluimvee- en vleeskalversector. De testen en demonstraties zijn zo 

goed als afgerond. De sensibiliserende campagne die eraan gekoppeld is, loopt 

nog volop onder het motto ‘Alleen als het echt moet!’. Er is een webtool 

uitgebouwd en de sociale media worden ingeschakeld. Er zijn filmpjes gemaakt 

waarin goede voorbeelden en praktijkexpertise wordt gedeeld met de veehou-

ders. Het concept kwam ook prominent aan bod op Agriflanders, geeft de 

minister mee. 

 

Een tweede project is toegespitst op het ‘Verantwoord gebruik van antibiotica in 

de Vlaamse melkveehouderij door communicatie, opleiding en begeleiding’, 

opgestart in juli 2013. Er werd een degelijke en toegankelijke brochure 

uitgebracht en bezorgd aan elke melkveehouder. 

 

Derde demonstratieproject gaat in op ‘Duurzame melkveehouderij door gebruik 

van diergeneesmiddelen’, opgestart in september 2011 en afgelopen in juli 2015. 

Er is een soort van meetlat ontwikkeld waarop de melkveehouder zijn bedrijfssi-

tuatie kon vergelijken met die van collega’s. 

 

Pas van start gegaan in juli 2015 is het demonstratieproject ‘Een goede start van 

jonge vleeskuikens, de sleutel tot een lager antibioticagebruik, beter dierenwel-

zijn en een verhoogd bedrijfsmanagement’. Er wordt daarmee inzicht verworven 

in de huidige manier van werken. Zo moeten bedrijfsleiders ook leren zoeken 

naar andere methoden om dezelfde doelstellingen te halen. Het project richt zich 

heel specifiek op een groot aantal vleeskuikenbedrijven. Er is in monitoring 

voorzien en dat alles in samenwerking met de bedrijfsdierenartsen. In zes rondes 

is een intensieve begeleiding gebeurd, en de verschafte inzichten zullen nadien 

ruim worden verspreid. 

2. Studiedagen en publicaties  

in april 2015 is een brochure uitgegeven met als onderwerp uiergezondheid. Uit 

onderzoek blijkt dat 63 percent van het antibioticagebruik in de melkveehouderij 

daarmee te maken heeft. 
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In december 2015 worden drie studiedagen over bioveiligheid georganiseerd voor 

vleesveehouders. 

 

Vervolgens worden in februari 2016 de resultaten wat betreft uiergezondheid 

verder verspreid in de sector. Er wordt ook verder ingezet op de zogenaamde 

meetlat. Iedereen wordt uitgenodigd op een viertal locaties. 

3. Fokkerij 

De minister stelt dat men voorts blijft inzetten op de fokkerij voor wat 

antibioticagebruik betreft. Diergezondheid is deels genetisch bepaald. Er wordt 

dan informatie verzameld over uiergezondheid, klauwgezondheid, levensvatbaar-

heid enzovoort. Die info wordt verwerkt tot kengetallen. Meten is weten: eenmaal 

men weet waar de knelpunten zitten, kan men er beter op inspelen en de 

budgetten gerichter aanwenden. 

4. Onderzoek 

Het ILVO doet onderzoek naar de impact van kruisbesmetting van diervoeders 

met antimicrobiële middelen op de resistentieontwikkeling. Er is ook een studie 

naar de betekenis van antibioticaresiduen, antibioticaresistentiegenen en 

zoönotische pathogenen voor de besmetting van varkensmest en bodem. 

 

Het ILVO ontwikkelt tegelijk ook nieuwe methoden voor de detectie van residuen, 

is Nationaal Referentielaboratorium Residuen van diergeneesmiddelen in 

levensmiddelen van dierlijke oorsprong en doet monitoring van residuen specifiek 

voor eieren, vlees en voeder. Het laatste onderzoeksluik levert een bijdrage tot 

de kwantificering van het risico voor de mens en antimicrobiële resistentieover-

dracht via de commensale microbiota aanwezig op levensmiddelen. 

5. Toekomstige acties 

Wat is er met AMCRA verder gepland? Er komt een extra studiedag die AMCRA en 

het Departement Leefmilieu samen organiseren, vermeldt de minister. Die zou 

plaatsvinden in mei 2016. Van het Departement Leefmilieu mogen ook nieuwe 

voorlichtingsactiviteiten verwacht worden, specifiek gericht op antibioticagebruik. 

De problematiek wordt prominenter in de kijker gezet. 

 

Aangezien de maatschappij bijzonder beeldgericht is, gelooft de minister ook 

sterk in het produceren van films die laten zien hoe de praktijk anders kan. Op 

korte termijn komt er vervolgoverleg met AMCRA, BEMEFA en Belpork om de 

gemaakte afspraken verder te concretiseren. 

 

De minister verzekert alle aanwezigen en betrokkenen dat Vlaanderen er alles 

aan doet om de problematiek hoog op de agenda te plaatsen en te houden. 

Jos DE MEYER, 

voorzitter 

 

Sabine VERMEULEN, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

ABS  Algemeen Boerensyndicaat 

AMCRA  Antimicrobial Consumption and Resistance in Animals 

BABCOC  Belgian Antibiotic Policy Coordination Committee 

BelVet-SAC Belgian Veterinary Surveillance of Antimicrobial Consumption 

BEMEFA  Beroepsvereniging van de Mengvoederfabrikanten 

BVD  boviene virale diarree 

E. coli  Escherichia coli 

FAGG  Federaal Agentschap voor Geneesmiddelen en Gezondheidspro-

ducten 

FAVV  Federaal Agentschap voor de Veiligheid van de Voedselketen 

FOD  Federale Overheidsdienst 

ILVO  Instituut voor Landbouw- en Visserijonderzoek 

NGROD  Nederlandstalige Gewestelijke Raad van de Orde van Dierenartsen 

ppm  parts per million (deeltjes per miljoen) 

R&D  Research and Development 

UGent  Universiteit Gent 

vte  voltijdsequivalent 

WHO  World Health Organization 

ZnO   zinkoxide 

 


